
Obyvatelé Hrádku nad Nisou po 14 letech opět zažili strach z vodního živlu. Už ve středu 11. září vydali meteorologové  
výstrahu, že by nadcházející víkend mělo na naše území spadnout extrémní množství srážek. To se ukázalo jako velmi pro-
zíravé a užitečné. Oproti roku 2010 podle starosty města Pavla Farského (PF) a místostarosty Jaroslava Poláčka (JP) se díky 
tomu podařilo učinit spousty preventivních kroků, které by v případě povodně pomohly ochránit životy obyvatel a částečně 
i jejich majetek. Více se dočtete v rozhovoru. 

Hrozba povodní se naštěstí nevyplnila
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Jakou roli hrálo to, že jsme o hrozící povodni věděli několik 
dní dopředu? 
JP: Za mě to bylo klíčové. My jsme byli všichni v pohotovosti od doby, 
kdy Český hydrometeorologický ústav (ČHMÚ) vyhlásil výstrahu.  
Viděli jsme, že i Hrádek nad Nisou je červený, a to znamená extrémní 
nebezpečí. Postupně jsme se dozvídali, že by mělo na naše území 

spadnout až 250 mm srážek a že by měl k tomu být silný vítr a také že 
ta nejhorší situace nás čeká ze soboty na neděli a v neděli. Proto jsme 
aktivovali Povodňovou komisi a vytvořili na městském webu speciální 
povodňovou stránku, díky které jsme mohli obyvatele města informo-
vat o všech krocích, které podnikáme.  

Pokračování na straně 4 
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
19. schůze rady města 
Rada na svém 19. jednání, konaném dne 31. července 2024, mimo jiné: 
— schválila zveřejnění záměru pronájmu nemovitého majetku vodoho-

spodářské stavby s názvem „Hrádek n. N., Nová Loučná, I. etapa,  
p. p. č. 159 – kanalizace, výtlak a ČSOV“, a to (splašková kanalizační 
stoka „A1“, materiál KAM DN 300 v délce 4,7 m + 1× kanalizační 
šachta, splašková kanalizační stoka tlaková „KV1“, materiál PE d90  
v délce 218,8 m + 1× kalník, splašková kanalizační stoka „A2“,  
materiál KAM DN 300 v délce 596,4 m + 15× kanalizační šachta, 
splašková kanalizační stoka „A2-1“, materiál KAM DN 300 v délce 
414,4 m + 4× odbočka, materiál KAM DN 300 v délce 1 m + 11× ka-
nalizační šachta, splašková kanalizační stoka „A2-1-2“, materiál KAM 
DN 300 v délce 199,4 m + 4× kanalizační šachta, splašková kanali-
zační stoka „A2-1-2-1“, materiál KAM DN 300 v délce 286,2 m +  
7× kanalizační šachta) v katastrálním území Loučná, ve vlastnictví 
Města Hrádek nad Nisou a to formou přímého pronájmu subjektu: 
Severočeská vodárenská společnost, a. s., za roční nájemné 1 Kč  
bez DPH (k částce bude připočtena zákonná sazba DPH) se splat-
ností do 31. ledna příslušného kalendářního roku na dobu určitou  
5 let (nejpozději do 31. 07. 2029), 

— schválila zveřejnění záměru pronájmu nemovitého majetku vodoho-
spodářské stavby s názvem „Hrádek n. N., Nová Loučná, II. etapa, 
p. p. č. 476/2 – kanalizace (ul. Lovecká, ul. Nová) Loučná k č. p. 36“ 
a to (splašková kanalizační stoka „A2-2“, materiál KAM DN 300  
v délce 155,3 m + 6× kanalizační šachta, splašková kanalizační stoka 
„A2-1-3“, materiál KAM DN 300 v délce 5,5 m + 1× kanalizační 
šachta, splašková kanalizační stoka tlaková „KV2“, materiál PE d90  
v délce 85,9 m + 1× kalník) v katastrálním území Loučná, ve vlast-
nictví Města Hrádek nad Nisou a to formou přímého pronájmu sub-
jektu: Severočeská vodárenská společnost, a. s., za roční nájemné  
1 Kč bez DPH (k částce bude připočtena zákonná sazba DPH) se 
splatností do 31. ledna příslušného kalendářního roku na dobu urči-
tou 5 let (nejpozději do 31. 07. 2029), 

— schválila dodatek č. 4 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem Revita-
lizace areálu BEKON – demoliční práce ze dne 07. 03. 2024 uzavřené 
mezi městem Hrádek nad Nisou a společností: Tost, s. r. o., předmě-
tem dodatku č. 4 je navýšení ceny díla na základě doloženého ZL  
č. 2 za nutné vícepráce a méněpráce v celkové hodnotě 356 608,13 Kč 
bez DPH (431 495,84 Kč s DPH), současně dojde k prodloužení  
termínu realizace o 30 kalendářních dnů s ohledem na zjištění kon-
taminace suti a nutné dodržení vyhlášky č. 273/2021 Sb., 

— schválila přidělení zakázky na služby – úkony a činnosti spočívající 
ve zpracování projektové dokumentace ve stupních DUR, DSP a DPS 
od zhotovitele zpracovatele PK Slavík, s. r. o., na stavbu „Hrádek – 
Loučná, Hartavská – kanalizace (dešťová kanalizace, čerpací stanice 
a přípojky splaškových vod na parcelách RD)“ za nabídkovou cenu 
275 500 Kč bez DPH (333 355 Kč vč. DPH), 

— schválila přidělení zakázky na zajištění výkonu funkce správce stavby 
za celkovou hodnotu, která je blíže specifikovaná v cenové nabídce 
na akci: „Hrádek nad Nisou, Václavice – vodovod – Správce stavby“, 
společnosti MMT servis, s. r. o., za nabídkovou cenu 1 200 000 Kč 
bez DPH (1 452 000 Kč s DPH). 

 
20. schůze rady města 
Rada na svém 20. jednání, konaném dne 21. srpna 2024, mimo jiné: 
— schválila přijetí dotace z Ministerstva vnitra – Programu prevence 

kriminality na místní úrovni 2024 na projekt: Hrádek nad Nisou – 
Sportovní hřiště u ZŠ Lidická – 2024 ve výši 350 000 Kč a zajištění 
spolufinancování ve výši 1 544 662,93 Kč, dle vydaného Rozhodnutí 
o poskytnutí dotace ze dne 29. 07. 2024, 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „Revitalizace areálu BE-
KON“ vítěznému uchazeči Sdružení BEKON EMH stavební CZ, s. r. o., 
a Auböck, s. r. o., vedoucí společník: EMH stavební CZ, s. r. o.,  
s celkovou nabídkovou cenou 437 807 764,45 Kč bez DPH  
(529 747 394,98 Kč s DPH),  

— schválila pořadí účastníků v souladu s Protokolem o otevírání, po-
souzení a hodnocení nabídek pro realizaci veřejné zakázky s názvem 
„Křižovatka Okružní – Lidická a návazné chodníky, II. etapa – výkon 
TDI a BOZP“ a schválila druhou nejnižší nabídku v pořadí subjektu 
(FO): Václav Bittner za celkovou cenu 97 200 Kč s DPH (neplátce 
DPH) dle podané nabídky, 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Pří-
stavba, stavební úpravy a vestavba půdních atelierů Základní škola 
T. G. Masaryka, Hrádek nad Nisou – dodávka vybavení“ ze dne  
19. 06. 2024 uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a společností: 
AV MEDIA SYSTEMS, a. s., předmět dodatku je výsledné ponížení 
ceny díla na základě doložené cenové nabídky na investorem poža-
dovanou změnu, která snižuje celkovou cenu o částku -15 237 Kč 
bez DPH (-18 436,77 Kč s DPH), 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Měst-
ský úřad Hrádek nad Nisou – oprava tepelného zdroje a prostor ko-
telny poničené zaplavením prostor v rámci havárie vodovodní pří-
pojky“ ze dne 22. 7. 2024 uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou 
a společností: FO: Antonín Raban – voda, topení, plyn, předmět do-
datku je náprava mylně uvedené ceny v cenové nabídce, kdy nebyly 
v celkové ceně započteny dva díly, a to díl vedený pod názvem MaR 
a NTL rozvod plynu v celkové hodnotě 112 043 Kč bez DPH  
(135 572,03 Kč s DPH), 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „ZŠ Li-
dická – rekonstrukce dožilých konstrukčních skladeb v ZŠ Lidická – 
Hrádek n/N, Školní ul. č. p. 325 – oprava sborovny, chodby, učeben 
v 3. np č. m. 3.01,3.02, 3.10,3.17,3.18 a 3.25“ ze dne 05. 06. 2024 
uzavřené mezi městem Hrádek nad Nisou a společností: Sdružení 
Stavby MH – EMH stavební, zastoupené Stavby MH, s. r. o., kdy 
předmětem dodatku je specifikace nepředvídatelných víceprací,  
a celková cena díla bude navýšena o výslednou cenu víceprací  
o 105 765,51 Kč bez DPH (127 976,27 Kč s DPH), 
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Vážení občané, zveme Vás na 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA MĚSTA HRÁDEK N. NISOU  

středa 23. října od 17 hodin, multifunkční sál Brány Trojzemí.

21. schůze rady města 
Rada na svém 21. mimořádném jednání, konaném dne 28. srpna 2024, 
mimo jiné: 
— schválila užití znaku města Hrádek nad Nisou pro paní Mgr. Janu 

Horinkovou za účelem pietního označení místa posledního odpo-
činku tragicky zesnulého starosty pana Josefa Horinky, 

— schválila dodatek č. 5 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Revi-
talizace areálu BEKON – demoliční práce“ ze dne 07. 03. 2024 uza-
vřené mezi městem Hrádek nad Nisou a společností: Tost, s. r. o., 
předmětem dodatku č. 5 je navýšení ceny díla za nutné vícepráce  
a méněpráce v celkové hodnotě 2 435 229,20 Kč bez DPH  
(2 946 627,33 Kč vč. DPH), současně dojde k prodloužení termínu 
realizace o 30 kalendářních dnů do 18. 10. 2024, 

— schválila dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo na akci pod názvem „Rekon-
strukce sportovního hřiště ZŠ Lidická“ ze dne 15. 07. 2024 uzavřené 
mezi městem Hrádek nad Nisou a společností Profil Plus, s. r. o., 
předmětem dodatku č. 1 je navýšení ceny díla za nutné vícepráce  
a v celkové hodnotě 738 710 Kč bez DPH (893 839,10 Kč vč. DPH). 

 
22. schůze rady města 
Rada na svém 22. jednání, konaném dne 4. září 2024, mimo jiné: 
— schválila objednání nevýhradní licence k užití komunikačního systému 

MUNIPOLIS na dobu od 01. 11. 2024 do 31. 10. 2027 za celkovou 
cenu 179 640 Kč bez DPH (217 736,40 Kč vč. DPH) u společnosti 
Munipolis, s. r. o.,  

— schválila přijetí účelové neinvestiční dotace z Ministerstva vnitra – 
generálního ředitelství Hasičského záchranného sboru České repu-
bliky ve výši 198 000 Kč na projekt „Hrádek nad Nisou – Zabezpe-
čení akceschopnosti JSDHO pro rok 2024“,  

— schválila podání žádosti o účelovou neinvestiční dotaci na výdaje 
jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí pod názvem „Hrádek nad 
Nisou – Výdaje na odbornou přípravu, zásah, vybavení a opravy 
JSDHO“ ve výši 51 666 Kč do Programu MV – GŘ HZS České repu-
bliky, výzvy: JSDH_DOT_V2_2024 Odborná příprava, zásah, vyba-
vení a opravy JSDH obcí, prostřednictvím Hasičského záchranného 
sboru Libereckého kraje, 

— schválila vítězné pořadí uchazečů pro realizaci veřejné zakázky  
v zjednodušeném podlimitním řízení s názvem: „STAVEBNÍ ÚPRAVY  

 
 
 
 
 
 

ZŠ A MŠ LOUČNÁ Č. P. 220 V HRÁDKU NAD NISOU“ a schvaluje vítěz -
ného uchazeče (dodavatele): TERMIL, s. r. o., za celkovou cenu  
42 919 235,23 Kč vč. DPH (35 470 442,34 Kč bez DPH). 
 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 

7. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 7. zasedání konaném dne 26. června 2024, 
mimo jiné: 
— schválili závěrečný účet města Hrádek nad Nisou za rok 2023 včetně 

Zprávy nezávislého auditora o výsledku přezkoumání hospodaření 
města Hrádek nad Nisou za rok 2023 bez výhrad, 

— schválili změnu rozpočtu 2024 č. 4 (mj. příloha podkladu důvodové 
zprávy k usnesení), kdy má vyrovnaný rozpočet města Hrádek nad 
Nisou 2024 po změně č. 4 ve výši 15 400 002,50 Kč, stanoven celkový 
objem příjmů částkou 416 445 841,08 Kč, celkový objem výdajů  
částkou 433 672 087,08 Kč a salda ve výši 17 226 246 Kč ve třídě  
financování, 

— schválili uzavření Veřejnoprávní smlouvy o poskytnutí finančního 
příspěvku z rozpočtu města Hrádek nad Nisou pro rok 2024 ve výši 
461 000 Kč, s Římskokatolickou farností Hrádek nad Nisou, 

— schválili uzavření Dodatku č. 1 ke Smlouvě o poskytnutí dotace pro 
projekt „Revitalizace areálu BEKON“, zaslaný poskytovatelem do-
tace, Státním fondem podpory investic, kdy předmětem dodatku je 
změna termínu zahájení čerpání dotace.  

 
8. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelé města na svém 8. zasedání konaném dne 28. srpna 2024, 
mimo jiné: 
— schválili: I. přijetí dotace z Ministerstva životního prostředí na projekt 

„Václavice – vodovod“ ve výši 83 913 095,31 Kč a zajištění spolufi-
nancování ve výši 35 962 755,14 Kč, II. Smlouvu o poskytnutí účelové 
dotace z Fondu Turów Libereckého kraje na projekt „Vodovod –  
Václavice“, v maximální částce dotace 62 313 916,75 Kč, 

— schválili přijetí dotace z Ministerstva pro místní rozvoj, Integro -
vaného regionální operační program (IROP) na projekt „REVITA -
LI ZACE VEŘEJNÉHO PROSTRANSTVÍ BEKON, PARK A BIOTOP“  
ve výši 56 766 902,81 Kč a zajištění spolufinancování ve výši  
10 017 688,73 Kč, 

— schválili Smlouvu o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu  
Státního fondu dopravní infrastruktury na rok 2024 na akci „Zvýšení 
bezpečnosti ul. Liberecká (pod přejezdem), Hrádek nad Nisou“,  
v maximální částce příspěvku 6 646 169 Kč vč. DPH.

Volby v Libereckém kraji vyhráli Starostové pro Liberecký kraj, pro 
které hlasovalo 34,75 procenta voličů a získali 20 mandátů. Druhé 
ANO má o dva zastupitele méně. Na třetím místě skončila kandidátka 
Spolu pro Liberecký kraj – ODS, TOP 09, KDU-ČSL, která má pět man-
dátů a dva zastupitele bude mít koalice SPD a Trikolora. Nikdo další 
se do zastupitelstva nedostal, těsně pod pětiprocentní hranicí skončilo 
Stačilo!, předsedkyně strany Kateřina Konečná chce ale nechat výsledky 
v kraji přepočítat. 

V Hrádku nad Nisou je zapsaných celkem 6168 oprávněných voličů. 
Do volebních místností se dostavilo 2034 voličů, tedy 32,98 %. Plat-
ných bylo 2021 hlasů. 

Nejvíce preferenčních hlasů získal současný hejtman Martin Půta 
ze Starostů pro Liberecký kraj, kterého na volebních lístcích zakrouž-
kovalo 7788 voličů. Před čtyřmi lety získal 11 363 přednostních hlasů. 
Senátora a starostu Chrastavy Michaela Canova ze Starostů pro Libe-
recký kraj zakroužkovalo 3126 voličů, což ho z osmého místa na kan-
didátce posunulo na místo druhé hned za hejtmana. Na třetím místě 
se umístila starostka České Lípy Jitka Volfová z hnutí ANO, kterou 
upřednostnilo 2784 voličů, a přeskočila tak z druhého místa kandi-
dátky ANO jejího lídra, poslance Davida Pražáka. 

Volby v roce 2022 vyhráli potřetí v řadě Starostové pro Liberecký 
kraj. Získali 22 mandátů z 45 v krajském zastupitelstvu. 

Volby do Zastupitelstva LK
Vítězem krajských voleb v Libereckém kraji jsou opět Starostové pro Liberecký kraj. Získali 20 mandátů v zastupitelstvu, které má  
45 členů. Druhé místo patří hnutí ANO s 18 zastupiteli. V pořadí třetí Spolu bude mít pět mandátů. Vyplývá to z výsledků voleb na 
www.volby.cz. Na čtvrtém místě je SPD a Trikolora s dvěma zastupiteli. Voleb se zúčastnilo 33,53 procenta voličů.
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Dokončení ze strany 1 
Dokonce jsme tam měli digitální mapu ČHMÚ, a každý se mohl kdy-
koli podívat, jak se situace vyvíjí. A za to bych chtěl poděkovat  
Romanu Sedláčkovi, který informace z jednání Povodňové komise  
i z terénu od kolegů zveřejňoval. 

 
PF: Většina z nás zažila povodně v roce 2010, kdy se Hrádkem valila 
voda a zničila vše, co jí přišlo do cesty. A po povodních, když jsme  
se z té katastrofy oklepali, jsme nejen opravili silnice, mosty a další 
poškozený majetek, ale pracovali jsme i na spoustě preventivních  
opatření. Například jsme postavili povodňový sklad nebo zřídili nový 
varovný systém. A musím souhlasit s místostarostou, že včasné infor-
mace byly hlavním rozdílem mezi letošními povodněmi a povodněmi 
v srpnu 2010. I proto jsme stihli udělat maximum toho, abychom 
uchránili životy a částečně i majetky lidí. Shodou okolností Rada města 
nedávno schválila nový informační systém pro obyvatele s názvem 
MUNIPOLIS, a i když jsme s ním měli začít až v listopadu, podařilo se 
nám domluvit dřívější spuštění. A hned první den jsme zaznamenali 
přes 800 přihlášených Hrádečáků. 
  
Došlo i na využití nového protipovodňového varovného sys -
tému? 
PF: Varovný systém jsme vyzkoušeli ve čtvrtek a v pátek. Celkem jsme 
poslali pět hlášení. Nebylo varovné, spíše preventivní, aby hlavně oby-
vatelé, kteří žijí podél řeky, věděli, že se na nás něco žene. Aby měli 
možnost se připravit. Hlásili jsme informace o tom, že si mají připravit 

evakuační zavazadlo, a kde najdou informace, co do něj patří a také, 
že si mají svá vozidla zaparkovat výše ve městě, kam by voda neměla 
ani po vylití z koryta dosáhnout, a také aby si svůj cenný majetek nebo 
nábytek odstěhovali z přízemí do patra. Měli jsme od některých lidí 
zpětnou vazbu, že v některých místech bylo hlášení špatně slyšet. 
Chtěl bych jen upozornit, že nelze docílit toho, aby každý zřetelně  
slyšel ve svém domě nebo bytě veřejný rozhlas. I proto jsme každé 
hlášení opakovali třikrát po sobě s tříminutovou pauzou, právě aby-
chom zvýšili pravděpodobnost toho, že hlášení uslyší co nejvíce lidí. 
V pátek jsme aktivovali firmu Telmo, která nám dělá správce tohoto 
zařízení. Doplňovali jsme baterie zhruba do deseti hlásičů, abychom 
je měli v pořádku. Minimálně ty podél vody. V sobotu a v neděli jsme 
hlásiče už nevyužili, protože jsme považovali obyvatele města za do-
statečně informované. A nechtěli jsme způsobovat paniku. Měli jsme 
jej v záloze, kdyby bylo opravdu zle. Dále jsme využívali SMS, MUNI-
POLIS, městský web a Facebook. 
 
Proti velké vodě se osvědčily pytle naplněné pískem. Kolik 
se jich připravilo? 
JP: Pytlování se rozjelo ve dvou úrovních. Plnili jsme dvoukomorové 
pytle pomocí pytlovačky. Ty byly primárně určené pro potřeby města. 
Měli jsme představu, že bychom tímto způsobem mohli mít zhruba 
1000 pytlů. Dobrovolní hasiči mají vysokozdvižný vozík a celou paletu 
můžou naložit a odvézt. Druhou úrovní byla služba pro obyvatele 
města. Lidé se ptali, jak se sami můžou zabezpečit. Proto jsme před 
Základní školu T. G. Masaryka dvakrát dali haldu písku a pytle. Oby-
vatele jsme pak vyzvali, aby si je přijeli naplnit. Nakonec to dopadlo 
tak, že si je sami neplnili. První den se tam sjeli fotbalisti a písek na-
pytlovali. Do rána si je lidé rozebrali. A druhý den nastoupili hasiči, 
kteří s sebou vzali pytlovačku. V neděli nás část byla v terénu a hasi-
čům hlásila, kde jsou pytle zapotřebí. Rozvezli jsme je například ke 
školce v Doníně, ke stavebninám HRAK v Tovární ulici nebo k býva-
lému ČSAD. Ono se nakonec ukázalo, že tam nebyly potřeba, protože 
voda nevystoupala tak vysoko, ale pomohlo to uklidnit paniku, která 
rostla s každým centimetrem vody. Voda se zastavila na 232 cm, a to 
bylo opravdu jen několik centimetrů od překonání hrany koryta. 
 
Chovali se lidé ukázněně nebo jste také jako na jiných mís-
tech republiky zaznamenali povodňovou turistiku? 
JP: Bohužel, povodňovou turistiku jsme zaznamenali. Dokonce to  
dospělo tak daleko, že jsme museli vydat prohlášení, ve kterém jsme 
apelovali na lidi, ať zůstanou doma. Když se srocují kolem rozbouřené 
vody, jednak se sami vystavují nebezpečí, a navíc překážejí zejména 
hasičům. Dokonce na jednom místě stála řada aut a hasiči se tam vů-
bec nemohli dostat. A všechno to byli lidé, kteří v tom místě nebydleli, 
jen se přišli podívat na rozbouřenou řeku. 
 
PF: Nakonec jsme s Městskou policií zakázali vjezd do Hartavské ulice. 
Na most v Doníně u Dělnického domu jsme postavili policisty a ti na 
místo pouštěli pouze rezidenty. Byl jsem řešit sousedský konflikt 
v Loučné. Kromě toho jsem řešil i povodňovou turistiku. Byl u toho 
přítomný příslušník, teď nevím, ze které ozbrojené složky, který ale 
nebyl ve službě. Protože se situace vyostřila, požádal své vedení, jestli 
může nastoupit do služby a dobrovolně vypomáhal. 
 
Voda naštěstí tentokrát velké škody nenapáchala. Kde se roz-
lila? 
PF: Měli jsme zasažené domy na obchvatu a u Pragovky. Ty jsou vždy 
tzv. první na ráně. Voda nám vytekla do retenčních prostor, do louky 
u cyklostezky. Voda odtékala kolem Pragovky zpět do Nisy. Překvapivě 
nám nateklo do zahrad v Loučné kolem Hartavské ulice. Tam jsme to  
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nečekali. Mysleli jsme si, že na těchto místech voda vyteče mnohem 
později. Velké škody na městském majetku po zevrubné prohlídce na-
štěstí nemáme. Ještě nás čeká podrobná popovodňová prohlídka. Mu-
síme uklidit nějaké naplaveniny, které se nahromadily zejména na 
Trojzemí. Musíme uklidit i na cyklostezce a kolem cyklostezky. 
 
JP: Musíme udělat podrobnou popovodňovou prohlídku. Až opadne 
voda, může se lecos ukázat. Zaměříme se na mosty a už z dřívějška 
máme s Povodím Labe domluvenou prohlídku Václavického potoka 
a dalších toků. 
 
Dají se protipovodňová opatření ještě nějak vylepšit? 
PF: Jsme součástí jednání ohledně protipovodňových opatření na  
Lužické Nise. Jeho lídrem je Liberecký kraj. Klíčovým opatřením má 
být velký protipovodňový poldr v Andělské Hoře u Chrastavy. Tady  
u nás v Hrádku, vzhledem k hustotě zástavby, už toho moc udělat ne-
jde. Musíme se naučit pracovat s tím, že nám tu občas voda z koryta 
vyteče. A ten, kdo si pořídil bydlení u řeky, tak musí s vodou počítat, 
stejně jako ten, kdo si pořídil dům na horách, že tam napadne více 
sněhu než dole ve městě. 
  
Co dodat na závěr? 
PF: Na závěr bychom společně chtěli poděkovat. Určitě si velké podě-
kování zaslouží Sbor dobrovolných hasičů Hrádek a Dolní Sedlo a Po-
vodňová komise. Místostarosta Jaromír Mottl připravil velmi po-
drobný povodňový plán, podle kterého jsme se všichni řídili. Bylo 
velmi příjemné zjištění, že nás zformovaly zkušenosti a díky kvalitním 
informacím jsme všichni věděli, co máme dělat. Na rozdíl od roku 
2010, kdy trochu zavládl chaos, tentokrát jsme cítili takový zvláštní 
klid. Nemuselo se každému vysvětlovat, kam má jít, a dávat instrukce 
krok po kroku. Každý z členů povodňové komise dostal svůj úkol. Na 
některé se naštěstí nedostalo. Například radní Hedvika Zimmerman-
nová měla na starosti evakuo vané. Aby měli kde složit hlavu, aby měli 
jídlo a pití. Velmi děkujeme fotbalistům, kteří pomohli s pytlováním.  
Firmě ZAPA Beton, která vyčlenila pracovníka, který nám pomáhal 
s pískem. Dále Kristýně, která nám poskytla chatky pro evakuované. 
Dále poděkování patří i řediteli ZŠ TGM Karlovi Kocourkovi, který  
organizoval pytlování a také poskytl školu i s jídelnou jako evakuační 
centrum. Také rybáři velmi pomohli tím, že odpouštěli rybníky a pře-
hrady ve Václavicích. Domov seniorů pro nás měl připravené čtyři  
pokoje s osmi lůžky pro seniory. DDM Drak měl připravenou kapacitu 
pro deset dětí. Kdyby bylo potřeba děti evakuovat nebo nemohly být 
s rodiči. Pan Vinklárek zase objel všechny kotelny v našich zařízeních 
a odpojil je. Potom je zase všechny zapojil. Mimo jiné také pokosil 
prostory kolem Pragovky, aby měla kudy odtékat voda. S horolezci 
jsme měli dohodu na zapůjčení horochaty. 

Nedílnou součástí každé živelné pohromy jsou hasiči, kteří 
pomáhají lidem v nesnázích. V Hrádku nad Nisou působí 
Sbor dobrovolných hasičů. Jejich velitelem je Jakub Zima. Jak 
vypadal průběh povodní vašima očima? 
JZ: Pro hrádecké hasiče začaly přípravy na velkou vodu v pátek 13. září 
formou protipovodňových opatření. Naváželi jsme písek pro pytlo-
vání, kterého se v pátek perfektně ujal místní oddíl kopané a další dob-
rovolníci. V sobotu tyto akce pokračovaly, a to včetně pytlování. Na 
pomoc s pytlováním přijela i jednotka z Dolního Sedla a společnými 
silami se podařilo napytlovat dalších 1000 dvoukomorových pytlů. 
 
Jak dlouho jste drželi pohotovost? 
JZ: Jednotka držela pohotovost od pátečního odpoledne, až do brz-
kých ranních hodin v pondělí. Nedělní odpoledne mělo zprvu být 
klidné, ale opak byl pravdou. Po třetí hodině jsme byli vysláni do Vác-
lavic k ucpanému propustku, a od té doby jsme se nezastavili. Řeka 
Nisa v Hrádku opustila své koryto a bylo nutné stavět u inkriminova-
ných budov protipovodňovou stěnu z pytlů a také provádět stěhová -
ní přízemních místností. Bylo pro nás překvapením, že se voda při 
220 cm vylila z břehů, protože zkušenost z roku 2021 byla taková, že 
na 220 cm se teprve objevila voda v nejnižším bodě hrádeckého vni-
třního obchvatu, ale neohrožovala budovy. V součtu bych zhodnotil, 
že tato voda pro Hrádek jako takový, dopadla dobře. Ve srovnání  
s Višňovou a moravskými obcemi se dá považovat náš uplynulý ví-
kend za „klidný“. Rád bych poděkoval všem členů jednotky a dalším 
dobrovolníkům, díky kterým se podařila tato situace zvládnout. 

 
Pondělním ránem ale pro vás záchranné práce neskončily… 
JZ: V úterý byla naše jednotka požádána o spolupráci při odstraňování 
následků povodně v Raspenavě. Vyjeli jsme tam s osmikolovým spe-
ciálem. Na pomoc jsme vyrazili také do Jeseníku. Konkrétně následky 
po katastrofální povodni jsme likvidovali v Lipové-lázních na Jese-
nicku.         Eva Malá
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INVESTIČNÍ STŘÍPKY
V areálu Bekonu se demoluje základová patka 
28. srpna 2024: Práce na demolici budov v areálu Bekon v Hrádku nad 
Nisou pokračují bouráním základových konstrukcí objektu „A“. „Už 
pomalu finišujeme,“ říká zástupce stavbyvedoucího Ivan Dušek z de-
moliční firmy Trepart. „Stále drtíme odpad, momentálně už tu je více 
než 11 tisíc tun recyklátu,“ dodává Dušek. Měla by se začít stavět zá-
porová stěna, oplocení a také se bude vybourávat betonová základová 
patka (tj. slouží k upevnění různých druhů stavebních konstrukcí), 
která vede i pod chodníkem a částečně zasahuje i do silnice. Kvůli 
tomu je v úterý 3. a ve středu 4. září pro řidiče uzavřená Václavská ulice. 

 
Václavská ulice je opět průjezdná 
4. září 2024: Silnice ve Václavské ulici směrem k továrnímu areálu  
Bekon a Schubertova vila se 4. září opět pro řidiče otevřela. Důvodem 
uzávěry byly demoliční práce. „Silnice byla krátkodobě uzavřená  
zejména z důvodu bezpečnosti, na základě požadavku statika a pro-
jektanta stavby,“ zmiňuje Pavel Nývlt z Odboru investic a správy ma-
jetku. „Byli jsme nuceni vyndat základovou patku, která byla v těsné 
blízkosti komunikace, přímo pod chodníkem. Byla v kolizi s budoucím 
pilotážním platem na nové objekty.“ Patka se musela vyjmout a sou-
časně zasanovat, aby nedošlo k sesuvu půdy a propadnutí vozovky  
u propustku náhonu. „Silnice se demolicí patky nepoškodila,“ říká  
Josef Louda, který má na starosti technický dozor na stavbě. „Chodník 
se opravuje. Zároveň stavbaři pracují na demolici podzemního ob-
jektu a na záporovém pažení opěrné stěny, která se nachází směrem 
k náměstí,“ dodává Josef Louda.  

Nová sauna v sokolovně je hotová 
5. září 2024: Město Hrádek dokončilo rekonstrukci sauny v sokolovně. 
Ta původní už byla dožilá a nevyhovující. Zakázku získala společnost 
Sauna Top, s. r. o., za zhruba 360 tis. Kč včetně DPH. Montéři začali  
v sokolovně montovat staré vybavení sauny v polovině srpna a s pra-
cemi skončili 28. srpna. „Kromě demontáže původní sauny jsme také 
snižovali strop,“ popisuje Pavel Dočekal z Odboru investic a správy 
majetku. „Firma na vybavení sauny použila latě z osiky. Nové jsou la-
vice, vyjímatelné rošty, opěrky hlav, vyjímatelné rošty, kryt kamen, 
světla, nouzový vypínač nebo teploměr.“ Sauna je v sokolovně k dis-
pozici každý všední den od 8.00 do 20.00 hodin. Zhruba od poloviny 
října bude otevřená i v sobotu. 

 
V Liberecké ulici pokládají asfalt 
17. září 2024: Stavební firma Eurovia CZ dokončila v Liberecké ulici 
konstrukční vrstvy silnice. Dělníci stále pokračují s pracemi na pravém 
chodníku. „Dnes začneme asfaltovat. Až položíme tu první vrstvu, bu-
deme rezidenty pouštět do Smetanovy ulice,“ popisuje postup prací 
hlavní stavbyvedoucí Martin Pečínka. „Ulice Liberecká jako taková ale 
stále zůstává pro řidiče neprůjezdná.“ Zároveň se připravují práce 
v Nádražní ulici. „Úsek pod železničním přejezdem, až za ostrůvek 
směrem k nádraží, uzavřeme od 19. září. O den později začneme s fré-
zováním. Stavbou směrem k Penny bude moct projíždět zásobování 
a hasiči, řidiči osobních aut se tam dostanou pouze spodem,“ dodává 
Martin Pečínka. Řidiči budou muset využít objízdné trasy po obchva -
tu. Můžou jet také Libereckou ulicí a do centra se dostanou Starou  
a Oldřichovskou ulicí. 
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Investor, který bude chtít v tzv. větrném parku ve Václavicích u Hrádku nad Nisou postavit další větrné elektrárny (VTE), musí zpracovat 
posudek vlivu na životní prostředí – EIA. Rozhodlo o tom Ministerstvo životního prostředí (MŽP). Posoudit je třeba nejen dopady v ku-
mulaci s již stojícími větrnými elektrárnami, ale také vliv na sousední polské území. U česko-polské hranice provozuje firma JRD Group 
13 větrných elektráren, přidat chce dalších šest. Stavět se má na orné půdě.

Pro rozšíření větrného parku ve Václavicích 
je nutný posudek EIA

U Hrádku nedaleko osady Václavice je druhý největší větrný park  
v České republice, který v roce 2017 dokončila společnost JRD Group. 
Osmdesátimetrové elektrárny s instalovaným výkonem přes 26 mega-
wattů (MW) dodávají ročně do sítě zhruba 60 GWh elektřiny. Podle 
oznámení záměru by k nim mělo přibýt šest dalších elektráren o výšce 
gondoly 80 až 90 metrů a s průměrem rotoru až 110 metrů, každá  
s výkonem dva až 2,2 MW, dohromady až 13,2 MW.  

Územní plán města Hrádek nad Nisou takový projekt neumožňuje 
„V případě, že by se měl větrný park rozšířit, je dle stávající legislativy 
nutné schválit změnu územního plánu,“ potvrdil starosta Pavel Farský 
s tím, že se zastupitelstvo města svým hlasováním přihlásilo k poža-
davku na vypracování posudku EIA. „Zastupitelé a potažmo vedení 
města požaduje podrobné posouzení záměru z hlediska vlivu hluku 
na potencionálně dotčenou zástavbu, pak také z hlediska vlivu míhání 
světla a celkového dopadu na kvalitu života obyvatel části Václavic.“ 

Už dnes obyvatelé Václavic pociťují negativní dopady vybudova-
ných větrných elektráren. Podle Sousedského spolku Uhelná negativní 
dopad provozu VTE není sám o sobě kritický, kumulace všech negativ 
je ale zatěžující jednak pro životní prostředí, tak i pro psychické zdraví 
obyvatel Václavic a Uhelné. Zároveň považuje za nezbytné posoudit 
záměr i v kontextu dalších průmyslových provozů, které se v okolí obce 
nacházejí. Spolku také vadí, že nové věže nebudou umístěné uvnitř 
větrného parku, což má zvětšit jeho plochu, a že téměř většina z nich 
se má přiblížit k obci. 

Ze závěru zjišťovacího řízení MŽP vyplynulo, že úřad přihlížel ze-
jména k charakteru záměru a jeho umístění. Rozšíření větrného parku 
může mít podle zprávy vliv na krajinný ráz, a to z důvodu umístění  
a výšky VTE. Může dojít k navýšení hladiny akustického tlaku, míhání 
stínů nebo stroboskopickému efektu. Posouzení dopadů hluku a stro-
boskopického efektu na zdraví obyvatel žádají i polské obce. Záměr 
dále může mít vliv na populace řady zvláště chráněných druhů ptáků. 
Mezi nimi na čápa černého, krahujce obecného, jestřába obecného, 

luňáka červeného, motáka pochopa nebo motáka pilicha. Výstavba 
může mít vliv i na populaci netopýrů, jako na netopýra černého, ne-
topýra večerního, netopýra hvízdavého, netopýra velkého nebo na 
netopýra vodního.         Eva Malá

V Bekonu našli Francisovu turbínu 
18. září 2024: Práce na demolici v areálu Bekon pokračují. Stavbaři  
v sutinách nalezli torzo turbíny. „Věděli jsme, že v místě původního 
náhonu byla umístěná turbína. Je ale znehodnocená, protože v přede-
šlých letech došlo k jejímu zalití konstrukčním betonem, jelikož byla 
součástí základové patky. Turbínu jsme objevili až po jejím rozebrání 
a vyjmutí. Podle jejího tvaru a průtoku vody jsme usoudili, že se jedná 
o Francisovu turbínu. Původním záměrem bylo ji využít jako artefakt 
v parku Bekon, ale na základě jejího značného poškození, které způ-
sobil jednak čas (koroze) a demoliční práce, by bylo ekonomicky ne-
výhodné ji zrestaurovat,“ popisuje vedoucí Odboru investic a správy 
města Jiří Palas. V areálu Bekon aktuálně probíhá výstavba oplocení 
se sousedním pozemkem. „Tam se dělá monolitická zeď,“ uvádí sta-
vební mistr firmy Tost, Jan Halačka. „Pracujeme také na montáži zá-
porového pažení, kde probíhá vrtání a vyztužení dřevěnou stěnou. 
Máme navrtané kotvy na první kotevní úrovni. Teď jsme se snížili  
o tři metry a budeme dělat druhou kotevní úroveň a snižovat pažení, 
a tím bude hotovo.“ Demoliční práce by v areálu Bekon měly skončit 
v polovině října. 
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„Půdní vestavba učeben byla rozdělená do dvou etap. V první etapě 
se realizovala samotná rekonstrukce půdních prostorů, ve druhé etapě 
se nové učebny vybavily audiovizuální technikou a nábytkem,“ dodá -
vá Jana Matušková. Přestavba zasáhla prakticky celou starou budovu 
školy. „Jelikož stavba probíhala po celý rok, ztížené podmínky výuky 
museli vydržet jak naši žáci, tak i pedagogický sbor, a za to jim děkuji,“ 
říká ředitel ZŠ a ZUŠ TGM Karel Kocourek. Na několika místech pro-
storu se musel zvyšovat krov. Hlavní schodiště se prodlužovalo, stejně 
jako výtah. Pro pohyb mezi patry slouží také vedlejší schodiště na dru-
hém konci budovy.  

I na této stavbě se čelilo nečekaným stavebním komplikacím. Stav-
baři například řešili havarijní stav původních stoupaček. „Přes všechny 
komplikace se ale podařilo vše zdárně dokončit a žáci se teď můžou 
učit v nejmodernějších učebnách,“ dodává ředitel školy. Podkroví je 
rozdělené na dvě křídla. Vznikly tam celkem tři třídy, společenské pro-
story, kabinet pro učitele a toalety.   

V první řadě mají děti k dispozici moderní učebnu pro výuku infor-
matiky a cizích jazyků, která odpovídá požadavkům dnešní doby.  
Je vytvořená v souladu s vývojem používání technologií ve školách  
a možnostech digitální výuky. Třída má kapacitu pro 20 dětí. „Učebna 
je vybavená technologií Robotel,“ popisuje ředitel. „To znamená, že 

se dá využít i jako jazyková učebna. Žáci se tam ale budou především 
učit s programem na 3D modelování Tinkercad nebo Fusion pak 
různé podpůrné programy pro 3D tisk (slicery) a samotné programo-
vání.“ Třída je dále vybavená digitálním zobrazovačem, studentskými 
pracovními stanicemi, stolním vizualizérem a nábytkem pro umístění 
techniky digitální laboratoře.  

Učebna robotiky je vybavená robotickými sadami pro výuku robo-
tiky a programování, pak 3D tiskárnami, 3D scannerem, studentskými 
notebooky, interaktivním zobrazovačem a specializovaným nábytkem 
pro práci s robotickými sadami. „Důležité je, aby se tu žáci dozvěděli, 
jak věci fungují. Robotika jim pomáhá rozvíjet analytické dovednosti 
a kreativní přístup k řešení problémů. Učí se rozkládat komplexní 
úkoly na menší, řešitelné kroky. Seznamují se s moderními technolo-
giemi, které jsou v každodenním životě stále důležitější. Získávají  
základy programování, práce s hardwarem a elektronickými systémy. 
A v neposlední řadě programování robotů podporuje děti v kreativ-
ním přístupu. Mohou experimentovat, tvořit a vymýšlet nová řešení, 
což rozvíjí jejich inovativní myšlení,“ uvádí Karel Kocourek.  

 
Žáci budou mít v půdní vestavbě k dispozici také malou dílnu. Tu 

chce škola využívat především pro redakci školního časopisu a pro  
výuku předmětu Svět práce. Součástí projektu byly i dvě společenské 
místnosti, které budou sloužit převážně pro komunitní aktivity. „Tyto 
dvě místnosti se můžou používat jako jeden celek nebo rozdělit na 
dva samostatně fungující prostory. Můžeme tu např. prezentovat  
výsledky práce v odborných předmětech, jako ve fyzice, chemii nebo 
v přírodovědě. Dále se také počítá s jejich využitím pro pořádání  
hudebních i jiných představení. V neposlední řadě počítáme s prosto-
rem pro seznamování se s virtuální realitou, která pomůže zatraktivnit 
výuku na škole,“ popisuje Karel Kocourek. Společenská místnost pak 
bude sloužit i pro vzdělávání seniorů.  

V půdní vestavbě se myslelo i na bezbariérovost, kterou zajistí vý-
tah. V letních měsících můžou pedagogové v podkrovních místnos-
tech využít klimatizaci.         Eva Malá

Robotika a informatika na ZŠ T. G. M. 
Základní škola T. G. Masaryka v Hrádku nad Nisou ve čtvrtek 19. září veřejnosti slavnostně představila nové prostory, které vznikly pře-
stavbou podkroví. Stavba půdní vestavby téměř za 50 mil. Kč začala v červnu loňského roku a práce tam skončily koncem letošních 
prázdnin. Vznikla tam učebna pro výuku informatiky a jazyků, učebna robotiky, dílna nebo společenské prostory. „Město Hrádek na  
výstavbu nových tříd čerpalo dotaci z Integrovaného regionálního operačního programu (IROP) Ministerstva pro místní rozvoj ve výši 
45 mil. Kč,“ uvádí vedoucí Odboru dotací, rozvoje města a kultury Jana Matušková. 

8 ze společnosti
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Mezi hlavní lákadla patřily virtuální brýle (VR brýle), které umožňují 
žákům zažít interaktivní výuku, od cestování po starověkých civiliza-
cích, až po prozkoumávání vesmíru. Velkou pozornost přilákaly také 
nově vybavené počítačové učebny. 3D tiskárna a roboti vzbudili nad-
šení u dětí i dospělých. Každý si mohl vyzkoušet ovládání robotů nebo 
sledovat tisk modelů na 3D tiskárně. 

Náš redakční tým položil návštěvníkům, učitelům a některým žá-
kům několik otázek. Asi nejzajímavější odpovědi padly na otázky, jestli 
žáci opravdu takovéto vybavení potřebují, jestli škole ještě něco chybí 
a kde mohou žáci zde nabyté zkušenosti využít. 

Většina učitelů se shodla, že vybavení je aktuálně opravdu dosta-
čující a problémy nastanou za rok, kdy bude potřeba obnovit licence 
k VR brýlím, a to nebude žádná „levná sranda“. Protože pro všechny 
učitele jsou to také novinky, chybí i čas. Nejprve si to co nejrychleji 
osahá a naučí se vše ovládat pár učitelů, ti to pak předají dál jak kole-
gům, tak žákům. Ukazuje se, že někteří žáci, kteří na DOD pomáhali, 
už např. s 3D tiskem či programováním zkušenosti mají, i ti se zapojí 
jako malí učitelé. 

Co se týče využitelnosti, jak učitelé, tak rodiče se shodli, že ve všech 
firmách budou hrát čím dál větší roli počítače, 3D tisk a programo-
vání, a to i na úkor lidí. Je proto dobře, že se s tím žáci seznámí už na 
základní škole. A budeme doufat, že s nimi budou pracovat zodpo-
vědně. 

Žáci i rodiče byli především nadšeni z virtuální reality, protože kdy 
si můžete prohlédnout Mars zblízka, projít se během školního roku 
kolem pyramid nebo sletět do nitra Země. Proto jsme moc vděčni 
všem, kteří financovali stavbu a vybavení, a jsme rádi, že se roční trpě -
livost s rekonstrukcí takto vyplatila. 

Redakční tým ZŠ a ZUŠ T. G. M.

„Budou to nádraží odpovídající 21. století,“ řekl při zahajování stavby 
generální ředitel Správy železnic Jiří Svoboda. „Myslím si, že rekon-
strukce těchto dvou příhraničních nádraží dá jasný signál, že opravdu 
chceme do budoucna, aby se trať Praha–Liberec a směr na Polsko 
stala komfortní,“ Obě železniční stanice projdou modernizací. Opra-
vovat se budou nástupiště, u kterých se počítá s bezbariérovým přístu -
pem. „Mezi stanicemi se pak zvýší bezpečnost formou nového zabez-
pečovacího zařízení.“ doplnil Jiří Svoboda.  

Součástí modernizace bude i zavedení dálkové obsluhy trati z Li-
berce, což má přinést úsporu 16 pracovních míst. V rámci stavebních 
prací dojde v obou stanicích k rekonstrukci nástupišť a zastřešení, což 
zvýší bezpečnost a komfort cestujících. K vlakům povedou nové pod-
chody, bezbariérový přístup zajistí výtahy. Modernizovat se budou  
i obě nádražní budovy. Interiéry v Hrádku nad Nisou čeká celková 
přestavba. Jejím výsledkem bude nejen prostorná čekárna, ale i ko-
merční prostory. V Chrastavě vznikne díky úpravám nová čekárna  
s hygienickým zázemím a také nový podchod až do průmyslové zóny, 
rozšíří se podjezd. 
      „Začínáme s přípravnými pracemi. Ty se zatím provozu nijak ne-
dotknou. Budeme např. budovat kabelové vedení pro nové zabezpe-
čovací zařízení z Liberce až do Hrádku nad Nisou. Budeme se také 

chystat na úpravy budov v Hrádku, Chrastavě i objektu pro technolo-
gické využití v Liberci. S hlavními stavebními pracemi začneme od 
jara příštího roku. Těžkou techniku i naše specialisty nasadíme v obou  
stanicích současně tak, abychom efektivně využili čas výluk,“ popsal 
projektový manažer dodavatele stavby, společnosti Skanska Jan Mit-
löhner. 

Podle starosty Pavla Farského se s modernizací stanice výrazně 
zvýší komfort pro cestující. „Jsem rád, že po několika letech plánování, 
schůzek a po bezpočtu dopisů, které bývalý starosta Josef Horinka  
posílal na všechny strany, se podařilo prosadit, že se zvelebí i nádraží 
téměř na hranicích s Polskem a Německem.“    

Trať z Liberce na Žitavu byla součástí Jiho-severoněmecké spojovací 
dráhy a měla zajistit rychlou cestu z Německa přes Česko na jih do 
Vídně, první vlak tudy projel 1. prosince 1859. Dnes slouží hlavně re-
gionální dopravě a denně ji podle libereckého hejtmana Martina Půty 
využije kolem 2500 cestujících. „Její potenciál je významně omezen 
2,5 kilometru dlouhým úsekem do Žitavy přes polské území, který 
nutně potřebuje rekonstrukci. Za 20 let se ji ale vládám Česka, Polska 
a Německa nepodařilo vyjednat.“ Za obnovu trati vznikla letos v dubnu 
petice. 

Eva Malá

Správa železnic (SŽ) na začátku září zahájila rekonstrukci nádraží v Hrádku nad Nisou a v Chrastavě na Liberecku. Projekt za bezmála 
1,2 miliardy korun jednak zlepší dopravní spojení z Liberce směrem do Polska a Německa, zvýší zabezpečení tratě a zajistí větší komfort. 
Cestujících se práce dotknou až příští rok. Od června do října SŽ naplánovala na trati výluku. Rekonstrukce by měla skončit v listopadu 
2025.

Ve čtvrtek 19. září 2024 se na Základní škole T. G. Masaryka konal Den otevřených dveří (DOD). Škola se pochlubila nejen nově zrekon-
struovanými prostory, ale také moderními technologiemi, které jsou součástí výuky. Slavnostní atmosféru podtrhlo přestřižení pásky 
starostou města. Poté se návštěvníci mohli vydat na prohlídku školy a vyzkoušet si několik novinek, které škola nabízí.

Návštěvníky školy lákaly virtuální brýle

Správa železnic modernizuje nádraží a trať 
v Hrádku nad Nisou a Chrastavě

910. číslo | říjen 2024 
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Co vám přihlášení do MUNIPOLIS přináší? 
 

   Upozornění na krizové události – výpadky energií, blížící se vichřice, 
        dopravní uzavírky, varování před podomními prodejci apod. 
   Novinky a důležitá upozornění z úřadu – poplatky,  
          obecní zpravodaj, digitalizované hlášení z amplionů… 

 
 
              Pozvánky na kulturní a sportovní akce 
             Možnost vyjádřit svůj názor v online anketách 
             Mobilní aplikaci samosprávy s užitečnými funkcemi

Vážení občané,
spustili jsme pro vás službu MUNIPOLIS, díky které vás nyní budeme efektivně informovat přímo do vašeho telefonu. Přihlaste se k od-
běru informací a už nikdy nezmeškáte důležité novinky a upozornění z naší samosprávy. Informace podle vašich zájmů vám budeme 
posílat e-mailem, SMS nebo jako zprávu do aplikace. Služba je zdarma!

V registračním procesu si sami můžete nastavit, jaké typy informací 
vás zajímají (např. kultura, doprava, majitelé zvířat). Doporuču-
jeme vyplnit vaše telefonní číslo a ulici, abychom vás mohli rychle 
varovat v případě nečekaných událostí (např. havárie vody, příva-
lové deště atd.). Vaše údaje jsou v bezpečí a v souladu s GDPR. 
 

 
PŘIHLASTE SE K ODBĚRU INFORMACÍ: hradek.munipolis.cz 
 
 
Registrovat se můžete také osobně přímo na našem úřadu – rádi 
vám pomůžeme.

Oficiální aplikaci MUNIPOLIS naší samosprávy si můžete stáhnout přímo na App Store nebo Google  

Play. Poté si stačí přidat naše město a budete mít informace vždy po ruce.

Munipolis10

Vydává Město Hrádek nad Nisou



Rychlé informace přímo do mobilu 
Hlavní výhodou a důvodem, proč mít mobilní aplikaci MUNIPOLIS 
ve svém mobilu, je možnost přijímat upozornění na nové informace 
z naší samosprávy. Pokud se tedy objeví cokoliv, co je pro naše  
občany důležité, dozvíte se o tom okamžitě a kdekoliv jste. Oproti 
klasickým SMS umožňují zprávy do aplikace také například vložení 
obrázků a navíc je tento způsob komunikace pro naši obec finančně 
mnohem méně náročný. 

 

 
Vše důležité najdete v aplikaci 
Mobilní aplikace ovšem nabízí řadu dalších možností. Díky přehled-
nému dlaždicovému menu je snadné dostat se například ke zprávám 
o aktuálním počasí, důležitým kontaktům, najít tipy na výlety nebo 
informace o umístění kontejnerů na tříděný odpad. Jedinečnou funkcí 
je pak snadné hlášení podnětů a závad. 

 
 

Problém? Dejte nám o něm vědět! 
Díky aplikaci MUNIPOLIS můžete nahlásit prakticky jakýkoliv  
problém – od povaleného dopravního značení přes uvolněný poklop 
kanálu až po přetékající kontejnery, vznikající černou skládku nebo 
odstavený vrak auta. Vše provedete na pár kliknutí přímo v aplikaci – 
není třeba chodit nikam na úřad nebo telefonovat na příslušný odbor. 
K hlášení můžete snadno přidat i fotodokumentaci a také přesnou  
lokalizaci. 

 
 

Stáhněte si mobilní aplikaci MUNIPOLIS a využívejte moderní  
komunikační nástroje naplno. Aplikace i celá služba je pro naše  
občany samozřejmě zcela zdarma. 

Už máte naši mobilní aplikaci?
Naše obec používá ke komunikaci se svými občany moderní nástroj MUNIPOLIS. Díky tomu vás můžeme informovat o všem důležitém 
přímo do vašich telefonů. Aktuální zprávy a další informace jsou vám k dispozici nejen prostřednictvím webového profilu, ale také v po-
kročilé mobilní aplikaci. Co vše vám přináší?

 
 
Mobilní aplikace MUNIPOLIS je k dispozici zdarma pro 
chytré telefony se systémem Android nebo iOS. 
 
Stačí ji nainstalovat a přihlásit se svými údaji.  
 
Pokud ještě nejste přihlášeni k odběru informací  
z našeho města obce, můžete tak učinit  
na hradek.munipolis.cz/registrace nebo 
přímo v mobilní aplikaci.

1110. číslo | říjen 2024 
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Letošním tématem Václavických dožínek na Wohlmannově statku se 
staly PLODY. Již tradičně se začínalo mší svatou s poděkováním za 
úrodu. Během celého dne probíhaly tematické dílny pro děti, jízda 
na koni, ukázky mlácení obilí, tradičních řemesel a poznávací cesta 
„Po šťopkách“. Na téma původních odrůd jablek si zájemci popovídali 
s Vlastimilem Kocourkem. Nechyběly ani pohádky a hudba v podání 
kapel Funny Grass a Trajekt.               Roman Sedláček

Podpořte naše lípy 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
Lípy u Wohlmannova kříže byly vysázeny před 153 lety po stranách 
pískovcového podstavce s litinovým křížem. Sakrální prostor náležel 
k úvozové cestě vedoucí z Wohlmannova gruntu ve Václavicích až do 
Bílého Kostela. Lípy nás nepřekvapí výškou ani stářím, ale příběhem 
odolnosti a nezlomnosti. Ve svých stech letech musely ustoupit rozle-
tové dráze práškovacích letadel. Byly pokáceny, kříž rozvalen. Avšak 
vitální pařezy obrazily vlky. Tělo bylo zlomeno, ale kořeny pevné a od-
hodlané žít.  

Levá lípa má tedy dnes 11 kmenů a obvod v nejužším místě 384 cm. 
Pravá lípa má 23 kmenů a odvod 462 cm. Výška lip je cca 16,5 m. 

Dnes je místo spolkem nadšenců obnovené. Prostor s jedinečnými 
mnohokmennými habity lip tak opět vybízí ke zklidnění, rozjímání, 
výhledu na horu Ještěd nebo třeba hrad Grabštejn. Místo se stalo lá-
kavým prostorem pro spaní pod širákem i k uzavření sňatku. Keškaři 
si zde najdou též svůj cíl. 

Obnova kříže proběhla v roce 2016. Na podstavci je vyryt nápis 
„Zřízeno Franzem Wollmannem z Válclavic č. p. 35 v roce 1871.“  

Václavické dožínky

Týden knihoven 
 

Každý říjen, v každém koutě republiky a v každé knihovně slavíme  
Týden knihoven. Letošní ročník se nese v duchu motta „Životem s kni-
hou“. A protože knihy hrají prim i v naší knihovně, od 7. října bude 
probíhat výpůjční výstava nejoblíbenějších knih našich čtenářů. Ti 
mohli svou nej knihu na tuto výstavu nominovat během jara a my je 
teď připravíme pro Vás. Tak se nechte inspirovat, vypůjčte si je, a třeba 
právě s nimi strávíte nejeden krásný večer.  

Pro všechny milovníky veselých příhod a cestovatele v jednom jsme 
pozvali do knihovny Standu Dlouhého. Hrádeckého patriota zná té-
měř každý, a kdo nikdy neslyšel žádnou z jeho historek, jako by vůbec 
nebyl. Standa každý rok podniká také dobrodružné cesty po světě  
a v jeho případě opravdu není o kuriózní příběhy nouze. Tentokrát 
bude vyprávět o své cestě do Karibiku, kdy na plachetnici navštívil 
Malé Antily.  

Poslední akcí v tomto týdnu bude Herní odpoledne. Víte o tom, že 
si v knihovně můžete půjčovat stolní hry? Momentálně jich máme ve 
fondu už více než 50! Logické, postřehové, vzdělávací, strategické, 
hry pro jednoho i pro skupiny, hry pro malé i velké… prostě hry pro 
každého! Chtěli byste si některé vyzkoušet? Vezměte maminku, dě-
dečka, kamaráda nebo přijďte sami a budeme hrát! 

 
 Kniha mého srdce 
     od 7. 10. do konce října, knihovna 
 
 Východním Karibikem s plachtami v zádech 
      8. 10. od 18.00, kinosál  
 
 Herní odpoledne 
      10. 10. od 15.00 do 18.00, knihovna 
 

Rezervace míst možná na knihovna@branatrojzemi.cz 
Kateřina Maryšková

Lípy u Wohlmannova kříže ve Václavicích (u č. p. 35) se probojo-
valy do posledního a nejužšího kola pěti finalistů ankety Nadace 
Partnerství Strom roku 2024. Superfinále proběhne od pondělí  
30. září do neděle 6. října. Prosíme podpořte zdarma tyto jediné 
zástupce Libereckého kraje svým hlasováním na www.stromroku.cz. 
Vítězové na prvních třech stupíncích vyhrají dendrologické oše-
tření, které by naše lípy se svými stigmaty minulosti velmi potřebo-
valy. Děkujeme!!!

12 ze společnosti

Vydává Město Hrádek nad Nisou



K. Kněžíková: Koncerty v kostele mám ráda, 
schází se tam skvělé publikum

Komorní spolupráce obou Kateřin přináší divákům radost už více než 
deset let. O tom, jak se na jejich repertoár dostala lidová píseň, hovo-
řila sopranistka Kateřina Kněžíková s Pavlem Ryjáčkem ve festivalovém 
podcastu: 

Když jsme před časem vybíraly repertoár na naše působení na kon-
certních pódiích, tak já jsem přišla s takovým romantickým repertoá rem 
a Kateřina Englichová mi vnutila lidovou píseň. Za což jsem jí zpětně 
hrozně vděčná, protože tam jsem objevila krásu v jednoduchosti. 
Máte ráda prostředí kostela? Je to pro pěvce dobře motivu-
jící nebo to má spíš svá negativa? 
Já bych řekla, že je to dobře motivující s negativy. Protože se musí 
umět pracovat s dozvukem kostela. Hlas je taky nástrojem a vždycky 
se jedná o to, v jakém kostele jste. Ale kostel má své kouzlo a ty kon-
certy mám ráda, schází se se tam skvělé publikum. Takže ano, kostely 
ano, ale ne v zimě (smích). 
Vnímáte jako pěvkyně genia loci? Můžete se vůbec na něco 
takového soustředit, anebo je naopak určující vycítit atmo-
sféru místa? 
Já si to chodím nacítit a doslova očichat před koncertem. Já mám 
hrozně ráda vůni kostela, stejně jako mám ráda třeba vůni divadla 
nebo vůni lékárny, knih a mohla bych pokračovat. Vždycky když  
přijdu do kostela, tak se úplně bezděky nekontrolovaně nadechnu  
a hned to na mě působí. 

Celý rozhovor můžete shlédnout na YouTube kanálu festivalu Lípa 
Musica nebo vyslechnout na Spotify. A potkáte-li v Hrádku 12. října 
operní divu, jak se prochází a zhluboka dýchá, vězte, že ten večer se 
odehraje něco výjimečného. Více na www.lipamusica.cz. 

Pečovatelská služba Hrádek nad Nisou pořádala ve středu 11. září loučení 
s létem. Pro seniory z domů s pečovatelskou službou jsme zakoupili buřty 
a každý senior si je mohl opéct na ohni podle svých představ a chuti. Akce 
proběhla na zahradě DPS Nádražní, kde se mohli senioři schovat v per-
gole před drobnými přeháňkami.                    Šárka Kocianová, ředitelka PS

Tady a teď 
 
Od úterý 10. září je v 1. patře budovy MÚ v Hrádku nad Nisou k vidění 
nová výstava. Tentokrát své práce představují Šikovné ruce. Stejno-
jmenný kroužek při DDM Drak vede Mgr. Nikola Nemergutová, pod 
jejímž vedením děti rozvíjí svou kreativitu. Většina děl je vytvořená 
sprejováním pomocí šablon. Výstava bude k vidění do 22. listopadu. 

Věra Baumgartnerová

Festival Lípa Musica zavítá do hrádeckého kostela sv. Bartoloměje už pošesté. V sobotu 12. října představí vzácné spojení dvou Kateřin. 
Nikdy nebudete tak blízko andělskému sopránu a nikdy nebudete mít příležitost si natolik nablízko užít magii harfy jako v recitálu  
Kateřiny Kněžíkové a Kateřiny Englichové. Na programu je český písňový repertoár jubilantů Roku české hudby, Smetany, Dvořáka a Ja-
náčka. Zazní také písně Bohuslava Martinů a Petra Ebena.
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Nové kroužky v DDM Drak
Hrádecký Dům dětí a mládeže DRAK na tento školní rok opět připravil 
pestrou nabídku kroužků, a i letos se zájemci o volnočasové vzdělávání 
mohou těšit na několik zbrusu nových aktivit. Představování začneme 
novými kroužky, které jsou svým zaměřením v Hrádku novinkou. 

 
Hrdinové všedního dne je kroužek pro všechny, kteří se nebojí udělat 
něco pro druhé, a přitom zažít skvělý pocit prospěšnosti. Z kroužku 
budou chodit děti odolnější, odvážnější a odpovědnější. Kroužek je 
koncipován jako komunitní, tedy bude hodně o komunikaci, disku-
sích, ale hlavně o konkrétní a viditelné práci, resp. pomoci a zlepšení. 
Kroužek stojí na pololetí symbolických 100 Kč. 

Dalším kroužkem jsou Příběhová dobrodružství. Už vidíme, jak si 
během podzimního sychravého počasí uvaříme čaj s medem a popus-
tíme svou fantazii při vytváření příběhů. Můžeme stavět na reálných, 
které se často vztahují ke konkrétním událostem a tradicím (např. Vá-
noce, Velikonoce), ale také si můžeme vymýšlet zcela nové. Kromě 
fantazie budou děti rozvíjet (sebe)prezentaci, myšlení a také komu-
nikaci. 

Zvídavé makovice – provedeme vás městem, ve kterém žijete tak, 
jak ho pravděpodobně neznáte. Prozkoumáme okolní přírodu, zasta-
víme se v historii, zkusíme pomoci s organizací některých kulturních 
akcí a budeme pozorovat hvězdnou oblohu. Budeme pracovat s kni-
hami, naučíme se hledat a ověřovat informace. Občas něco vyfotíme 
a zkusíme si i orientaci v mapě. Prostě budeme dělat to, co všechny 
správné makovice dělají – zajímat se o své okolí v širších souvislostech.  

Hrátky s řádky jsou zábavné individuální a skupinové aktivity, hry, 
kartičky, obrázky, které mají za cíl zlepšit čtení, psaní a pozornost (ná-
prava SPU). Každá hodina je plná zajímavých úkolů, které nejen baví, 
ale také učí a pomáhají zažít úspěch. Pokud hledáte efektivní a přitom 
hravou podporu, je kroužek tím správným místem! Cena za pololetí 
je pouze 300 Kč! 

 
DeskoHráči je skvělý kroužek, který kombinuje hru a myšlení. Na-
učíme se dámu, šachy, Carcassonne, Dixit a různé karetní únikovky. 
Kromě hraní těchto her se budou účastníci podílet na tvorbě vlastních 
deskových her a venkovní únikovky, což podpoří jejich kreativitu. 

Umělecké kroužky zastupuje Pedig & macramé (pletení z proutí  
a z příze macramé), Šikovné ruce (pro mladší Tvořílek) a keramická 
sekce tvořená kromě samotnou Keramikou i Kruhem (točení na hrn-
čířském kruhu). 

Nabídku doplňuje Angličtina, Hrnečku, vař! (+ varianta pro 
mladší), Kytara a také nový a již obsazený kroužek Bee Happy (vče-
lařský kroužek). 

Nabídka pohybových a sportovních kroužků je také pestrá (devět 
krou žků) a aktivity se nabízí dětem již od čtyř let (Pohybem ke 
zdraví). Stálicí jsou naše mažoretky, které nám každoročně dělají  
velkou radost svými úspěchy, a to i mezinárodními. 

Již několik rodičů využilo iniciativy www.darujemekrouzky.cz  
a kroužky pro své děti uhradilo z příspěvku této organizace. Příspěvek 
je ve formě voucherů v hodnotě 1500 Kč na jedno dítě a platí měsíc. 
I při vyčerpané alokaci není nic ztraceno, ne všichni rodiče vouchery 
do měsíce uplatní a ty jsou pak vráceny zpět do systému. Celkem je 
v nabídce DDM DRAK pro školní rok 2024/2025 24 kroužků v téměř 
50 různých termínech. Přihlašování probíhá na webu www.ddm-drak.cz 
a dále dle instrukcí v potvrzovacím e-mailu. Kroužky začínají od pon-
dělí 30. září.                 Stanislav Dvořan, ředitel DDM Drak

14 ze společnosti
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Pohádkový svět Veroniky Balcarové
Výstavní síň Brány Trojzemí na Horním náměstí v Hrádku nad Nisou 
se proměnila v Pohádkový svět. Slavnostní vernisáží v pondělí 16. září 
tady začala stejnojmenná výstava ilustrátorky Veroniky Balcarové.  
Malířka a ilustrátorka dětského světa fantazie je autorkou bezpočtu 
ilustrací dětských knížek a časopisů. Vystudovala Střední umělecko-
průmyslovou školu v Praze, obor užitá malba a Akademii výtvarných 
umění v Praze, spolupracuje s několika nakladatelstvími. 

Naše výstava je určená především dětem. O tom, že se bude líbit, 
svědčí nadšené reakce prvních návštěvníků, kteří dorazili na slav-
nostní zahájení. O kulturní program se (jak jinak) postaraly děti ze 
ZŠ Lidická, které pod vedením paní učitelky Večerníkové zazpívaly  
několik písniček. Poté se vydaly objevovat pohádkový svět. Na výstavě 

jsou k vidění velkoformátové postavy z nejznámějších pohádek, jako 
jsou Červená Karkulka, Budulínek, Šípková Růženka a další. Nechybí 
ani chaloupka z perníku, kterou hlídá ježibaba, pro odvážnější děti  
je na stolečku před chaloupkou i ošatka se sladkými perníčky. Na  
stěnách si pak zájemci mohou prohlédnout řadu ilustrací na motivy 
pohádek, říkadel, bajek nebo jednotlivých měsíců kalendáře. 

Vše doplňují vitríny s ukázkami knížek a časopisů, které Veronika 
Balcarová ilustrovala. Pro děti jsou zdarma k dispozici autorkou připra -
vené pracovní listy, a kdo by se chtěl těšit půvabnými obrázky i doma, 
může si zakoupit omalovánku. Pohádkový svět v Bráně Trojzemí mů-
žete navštívit až do 24. listopadu. 

Věra Baumgartnerová, ředitelka Brány Trojzemí
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Na veletrh EDUCA EXPO je vstup zdarma 
Samotný veletrh EDUCA EXPO se koná v liberecké Home Credit Aréně 
od čtvrtka 10. do soboty 12. října. EDUEXPO je veletržní část určená 
těm, kteří hledají školu pro sebe nebo své dítě. U více než 60 stánků 
středních a vyšších odborných škol a učilišť, ale i jazykovek a dalších 
vzdělávacích institucí si můžete přímo se studenty popovídat o tom, 
co na internetu nenajdete.  

Na JOBEXPO vám poradí s životopisem i výběrem práce 
Veletržní část s nabídkou více než tisícovky atraktivních pracovních 
míst organizátoři letos nazvali JOBEXPO by Manpower. Důraz  
totiž kladou na individuální přístup a spojili se se s jedničkou na trhu, 
personální agenturou Manpower. Vyškolení poradci budou nabízet 
nejen pracovní místa, ale hlavně poradí, co a jak napsat do životopisu, 
jak se chovat na pohovoru a kdy je čas pojmenovat své silné stránky.  
 
Hrádek drží prst na tepu doby  
Hrádek nad Nisou s robotikou na ZŠ Lidická neodmyslitelně patří  
k programové sekci EDUCA KIDS. Pokud ještě máte doma školková 
mrňata nebo školáky, rozhodně se v programu EDUCA KIDS nezapo-
meňte registrovat. Za zvýhodněné ceny nebo zdarma totiž pak mů-
žete v týdnu od 7. do 13 října, navštívit spoustu míst a akcí. Registrujte 
se na educaweek.cz/kids. 
 
KOVY nebo Špaček? Doporučujeme oba! 
Karel KOVY Kovář bude o svých zkušenostech s překračováním kom-
fortní zóny vyprávět v úterý 8. října. Mistr etikety Ladislav Špaček letos 
přijede vzpomínat na práci pro prezidenta. Deset let s Václavem  
Havlem s obrazovou dokumentací, vtipem a elegancí sobě vlastní  
převypráví ve středu 9. října. Obě akce se konají v aule TUL v Liberci 
a vstupenky rychle mizí. Seženete je na www.educaweek.cz v sekci 
EVENT. 

Najděte si to své na www.educaweek.cz, sledujte i facebook a in-
stragram.

EDUCA WEEK vzdělává, zaměstnává i baví
Už jste to slyšeli? V pondělí 7. října začíná EDUCA WEEK 2024. Týden, který umí nabídnout skvělou práci, představit zajímavou školu, 
pomoct s výběrem atraktivního povolání i pobavit. Do Liberce přijede Karel KOVY Kovář nebo Ladislav Špaček, už máte lístky? A na 
EDUCA KIDS jste se registrovali?

16 ze společnosti

Vydává Město Hrádek nad Nisou



 
První den přehlídky už tradičně patří domácí scéně. Letos nabídneme 
dokonce dva soubory. Ještě před samotným zahájením se v 17 hodin 
představí Akademie 55+ se svojí hrou Šest žen. Premiéru jejich před-
stavení můžete vidět v 17 hodin v kinosále Brány Trojzemí.    

Poté už se přesuneme do DK Beseda, kde od 19 hodin proběhne 
slavnostní zahájení. To obstará DS Vojan Hrádek nad Nisou, který pro 
letošní sezónu nastudoval hru Terasa. Diváci se mohou těšit na komedii 
se sedmi různorodými postavami, které se během jednoho odpoledne 
setkají v luxusním bytě s terasou. Jsou to lidé utopení v banalitách, 
touží a sní, ale mají i zcela běžné starosti…  

Ani letos jsme nezapomněli na naše věrné dětské diváky. Sobotní 
program proto zahájíme dopolední pohádkou Růže pro princeznu. 
Uvede ji Divadelní spolek LOS Libošovice.  

Sobotní odpoledne bude patřit Amatérskému divadelnímu spolku 
RiYo z Prahy. Představení Kráska z Leenane vypráví příběh o soužití 
matky a dcery na irském venkově, které naruší nezvaný nápadník. Víte, 
co je to Vital? A víte, že stačí chvilka a jsou tu z Vitalu žmolky a vystydlá 
kaše k tomu? Maureen, Mag, Pat a Ray tohle všechno vědí a taky moc 
dobře vědí, že v irském Leenane chcípl pes a je potřeba trochu roz-
vlnit ty zdejší stojatý vody! 

V loňském roce jsme mezi odpolední a večerní představení vložili 
koncert a setkalo se to s ohromným úspěchem. Proto i letos „naru-
šíme“ divadelní maraton hudbou. Narušení to ale bude veskrze pří-
jemné. Postará se o něj Hrádečákům dobře známá zpěvačka z pod-
hůří Jizerských hor Kaya, kterou doprovodí kolegyně na kontrabas, a 
můžeme se tak těšit na ojedinělý zážitek. I letos bude součástí degus-
tace vína a malé občerstvení, abychom načerpali dost sil na večerní 
závěrečné představení.  

O to se postará Vrchlabské divadlo LIPANY, které přiveze skvělou 
retrokomedii s názvem Hrdý buď, žes… Jde o autorskou hru s použi-
tím některých textů z knih Ireny Douskové Hrdý Budžes, Darda a Oně-
gin byl Rusák. Hra není kopií zpracování Příbramského divadla s Bárou 
Hrzánovou v hlavní roli, ale podobnost názvu není čistě náhodná…  
Přijďte si s námi užít dva dny plné parádních představení, smíchu  
a zábavy. Amatérské soubory dělají divadlo s láskou, je to jejich životní 
styl a milují, když se diváci baví. Největší odměnou je jim náš potlesk, 
proto všechny srdečně zveme, ať si toho potlesku užijí do sytosti. 

Vstupenky za 250 Kč na celou přehlídku (včetně koncertu) koupíte  
v Infocentru nebo na portále Evstupenka. Vstupné na pohádku 50 Kč 
se platí na místě. 

Věra Baumgartnerová, ředitelka Brána Trojzemí, p. o.

Loňský ročník obnovené přehlídky Hrádecký divadelní podzim zaznamenal nebývalý úspěch, na který bychom letos rádi navázali. Pře-
hlídka amatérských divadelních souborů se bude ve dnech 18.–20. října 2024 konat už po jedenačtyřicáté. Vnímáme to jako velký 
závazek a výzvu. Srdečně zveme všechny nadšence ochotnického divadla i ty, kteří tuto významnou část divadelní kultury teprve objevují. 

Hrádecký divadelní podzim opět nabídne 
parádní program
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Ve čtvrtek 19. září se konala naše Diamantová svatba. Chtěli bychom tímto 
poděkovat Městskému úřadu v Hrádku nad Nisou a všem, kteří se na 
uspořádání našeho krásného dne podíleli. A jmenovitě matrikářce Monice 
Korbelářové, která pro nás složila úžasný manželský slib po 60 letech.  
Děkují diamantoví manželé Hanka a Werner Strobachovi.

 
Občanům, kteří v měsíci srpnu roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Dagmar Brožíková, Milan Vávra 
80 let   Božena Hrubešová 
81 let   Rozália Šedinová, Rozália Pejchová, Hana Musilová 
82 let   Rudolf Říha, Elfriede Kořínková 
83 let   Ludmila Švárová, Jaroslava Jurásková 
84 let   Jaroslava Válková, Erich Brigant, Božena Vaverková 
85 let   Günter Strobach, Vladislav Veselý, Jiří Tejchman,  
            Zdeněk Křivý 
86 let   Peter Mayer, Jiřina Stehlíková 
89 let   Drahoslava Majerová 
92 let   Jaroslava Etrychová 
94 let   Anna Nýdrlová 
 
 

Občanům, kteří v měsíci září roku 2024 oslavili významné  
životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 

 
70 let   Josef Moc, Alexander Beneš, Alena Drozenová 
80 let   Václava Čmuchálková, Ludmila Hrašnová,  
            Josef Peroutka, Jan Vachek 
81 let   Stanislava Kratochvílová, Marie Hutkaiová 
82 let   Miloslav Fligr 
83 let   Božena Majtnerová, Josef Čermák 
84 let   Václav Šimáček, Zdeňka Trkolová, Ingrid Lissnerová 
87 let   Helga Sekerešová 
90 let   Věra Málková 
94 let   Drahomíra Pálková             Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

18 ze společnosti
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Kategorie: I: 6 až 7 let (2018–2017), II: 8 až 9 let (2016–2015), III: 10 
až 11 let (2014–2013), IV: 12 až 13 let (2012–2011), V: 14 až 15 let 
(2010–2009) 

 
Soutěžní disciplíny:  
Ručkování kolem lavičky na čas – Kategorie I a II ručkuje pouze jedním 
směrem (1 kolečko), lavička délky 200 cm; Kategorie III, IV a V ručkují 
oběma směry tam i zpět (2 kolečka), lavička délky 360 cm. 

Závodník ve vzporu ležmo s chodidly na lavičce a rukama na zemi, 
chodidlo blíže startovní čáře je nejvýše 10 cm od okraje lavičky, ruka 
blíže ke startovní čáře je umístěna přímo na ní, kolena se nedotýkají 
ani lavičky ani země, ale nohy mohou být pokrčeny.    

 
Hrazda – výmyk (za čisté provedení 15 bodů, s lehkou dopomocí  
10 bodů, s velkou pomocí 5 bodů); švihadlo na čas – skoky jakýmkoliv 
způsobem (počítá se každý přeskok za 30 s); obruč – počítá se každé 
otočení kolem těla (pasu) za 30 s; šplh na tyči na čas – kategorie I, II  
2,5 m – kategorie III, IV a V až nahoru; kruhy – kotoul vpřed a vzad 
3× (za každý provedený = 5 bodů). 

Válení sudu s míči na čas – na koberci s míčem mezi rukama a no-
hama: závodník leží na zádech na začátku koberce. Ruce má nataženy 
za hlavou a svírá oběma rukama míč, nohy má natažené a mezi kot-
níky svírá druhý míč. V případě, že závodník vyjede mimo koberec od 
pasu dolů nebo nahoru, musí se vrátit na střed koberce a pokračovat 
ve válení sudů. 

 
Žabák – skok z místa do dálky – 3 pokusy (počítá se nejdelší), sla-

lom na čas s florbalkou a míčkem mezi kužely (tam a zpět). Florbalkou 
nesunout míček po podlaze. Při vybočení míčku z dráhy vrátit se na 
místo ztráty a pokračovat. 

 
Překážková dráha na čas: Start – angličáky (dřep–klik–dřep–výskok 

s tlesknutím nad hlavou) za chybné provedení trestné 2 s, kat. I a II 
3×, III, IV a V 5×, Žíněnka kat. I, II (kotoul vpřed), III, IV a V vzad,  
obruč – prolézt, lavička (4×  přeskok snožmo s držením oběma ru-
kama lavičky), proběhnout set kros, lavička zavěšená na žebřinách 
(vylézt po žebřinách a sjet po lavičce v sedě popředu dolů), cíl. 

Lída Robová, cvičitelka

Zdatné žactvo
DDM DRAK a Cvičení Lída – Hrádek, z. s., pořádají pro veřejnost 14. ročník sportovní akce s názvem „Zdatné žactvo“. Konat se bude  
v sobotu 2. listopadu od 13.00 hodin v malé a velké tělocvičně sokolovny, kdy začne registrace cvičenců. Slavnostní zahájení začne ve 
13:15 hodin. Ukončení se předpokládá v 16:30 hodin. Startovné na cvičícího účastníka je 50 Kč. Všichni s sebou vzít přezůvky. Hlavní 
rozhodčí: Jana Janečková, info: Lída Robová: 731 865 392.   
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Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

pracovníka na hlavní  
pracovní poměr, na  

pozicici obsluhy čerpací 
stanice a směnárny.  

 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 
na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

V pátek, dne 6. září 2024, se na venkovním víceúčelovém sportovišti 
Základní školy T. G. M. uskutečnil 5. ročník národní soutěže Sportovní 
den mládeže v Hrádku nad Nisou pro místní děti a žáky školy. Účast-
níci sportovního turnaje se v Hrádku nad Nisou utkali v soutěžním 
čtyřboji, který byl složen z fotbalu, florbalu, házené a frisbee. Celkem 
se na začátku sportovní akce sešlo 6 týmů, které soutěžily o nejúspěš-
nější družstvo turnaje. 

Celkové vítězství si na turnaji v Hrádku nad Nisou odnesl tým „Jed-
ničkáři“ složený z členů Dominik Kučera, Jan Holec, Ondřej Kozák, 

Klára Krejcarová, David Balkovský a Viliem Brožík. Stříbrné umístění 
vybojoval tým „Čtyřkaři“ a bronzovou příčku obsadil tým „Trojkaři“. 
Úspěšní finalisté postupového turnaje byli odměněni upomínkovými 
diplomy a řadou dalších sponzorských cen. Hráči z Hrádku nad Nisou, 
kteří se umístili na předních pozicích, obdrželi také nominaci k účasti 
v Národním finále v Kladně, které se bude konat 1. prosince 2024  
v tamní sportovní hale. V Národním finále budou postupující finalisté 
reprezentovat zejména základní školu a Hrádek nad Nisou.  

Sportovní den mládeže v Hrádku nad Nisou se konal za finanční 
podpory města Hrádek nad Nisou a partnerů soutěže. 

Jan Váňa, www.tajv.cz

Sportovní den mládeže v Hrádku nad Nisou – 
účastníci se utkali ve čtyřboji

Triatlon 2024 
 
Letošní 16. ročník měl všechno. Pohodovou atmosféru, která panuje  
i přes účast stovek závodníků. Symbióza pořadatelů a závodníků  
u nás prostě funguje. Měli jsme štěstí na skvělé počasí jak během pří-
prav, tak i v závodě a byla to jedna velká jízda, kterou jsme si i přes 
momentální obrovskou únavu parádně užili. 

Je skvělé, že závod je jako jeden z mála triatlonů u nás mezinárodní, 
což potvrzuje množství zahraničních pódiových umístění. Během akce 
někteří z vás přispěli rodině Mikových po ztrátě tatínka při dopravní 
nehodě, za to velmi děkujeme. K výzvě jsme se také připojili. Letos 
jsme poprvé zajistili platby kartou nebo QR kódem, což jste hojně vy-
užívali. Během akce jsme ošetřovali několik zranění – odřenin, ale 
žádné ze zranění nebylo vážné. 

Nezbývá než poděkovat téměř 70 pořadatelům. Těm, kteří od 
páteč ního rána přenosili tuny materiálu a ten v neděli zase zabalili  
a vyložili, patří dík speciální. Dále traťařům, občerstvovačce, našim 
stánkům s kávou a merchem, technické sekci, registraci, moderáto-
rům, masérům, fotografům, paramedikům na trati, security, kteří  
hlídali vaše kola. Dále těm, kteří nám operativně pomáhali, zaměst-
nancům města, areálu Kristýna a firmě Agro Chomutice za zapůjčení 
louky a všem, na které jsem (nechtěně) zapomněl. V neposlední řadě 
díky všem sponzorům, kteří umožňují naše nápady měnit ve skuteč-
nost. Uvidíme se za rok 7. září 2025 už u 17. ročníku! 

Stanislav Dvořan, ředitel závodu
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Cvičeníčko pro rodiče a děti

Běh cihelnou 2024
V sobotu 21. září proběhl již 4. ročník Běhu cihelnou. Sportovní akce, 
která vznikla v roce 2021, se zapsala do kalendářů desítek závodnic  
a závodníků. Závod je specifický svým intervalovým startem, který má 
jednu nespornou výhodu – množství závodníků není omezeno pro-
pustností tratí, protože cestičky v cihelně nejsou příliš široké. Běh má 
ještě jednu výhodu, kterou ale závodníci neradi slyší – až do vyhlášení 
není jasné pořadí, což u závodu s hromadným startem je známo už 
po doběhu. 

A jak to celé dopadlo? Během nádherného slunečného dne závo-
dilo celkem 51 běžců od nejmenších až po seniory. Mezi žákovskými 
závodníky je nutné vypíchnout Danielu Konývkovou, která 2km trať 
prolétla v čase 10:44 a na to, že závodila v kategorii 8–9 let, její  
přemožitelkou byla až o několik let starší Hana Dimtrová v kategorii 
14–15 let, která trať zvládla za 9:46. Pod 10 minut se žádný jiný zá-
vodník, ani muž, nedostal. 

Pro kategorie starší byly nachystány okruhy dva, tedy 4 km. Nej-
rychlejším mužem byl Pavel Jindra (14:53) a Veronika Artlová (21:21) 

v ženách. Děkujeme všem, kteří si přišli zaběhat, poděkování patří  
i ochotným dobrovolníkům. Příští rok bude ve znamení pětek, 2025 
a 5. ročník a uskuteční se na konci září. 

Stanislav Dvořan, ředitel závodu 
foto: Kateřina Vinklárková a Kateřina Hušková

DDM DRAK a Cvičení Lída – Hrádek, z. s., pořádají pro veřejnost  
už 18. ročník sportovní akce s názvem „Cvičeníčko pro rodiče a děti“. 
Konat se bude v sobotu 2. listopadu od 9.00 hodin v malé a velké tě-
locvičně sokolovny, kdy začne registrace cvičenců. Slavnostní zahájení 
začne v 9.30 hodin. Ukončení se předpokládá ve 12.00 hodin. Star-
tovné na cvičícího účastníka je 50 Kč. Všichni s sebou vzít přezůvky. 
Info: Lída Robová: 731 865 392.       

Cvičenci budou rozdělení do tří kategorií (kategorie 0 – do 2 let, 
kategorie I 2–3 roky, kategorie II 4–5 let). 

 
Soutěžní disciplíny pro všechny kategorie společně ve velké hale:  
Kop na branku – každý závodník má pět pokusů, každý platný gól = 
1 bod; hod na branku – každý závodník má pět pokusů, každá platná 
branka = 1 bod (hod jednou rukou horem); střelba na koš – každý  

závodník má pět pokusů, každý platný koš = 1 bod (hod oběma ru-
kama vrchním obloukem); žabák – skok z místa do dálky – tři pokusy 
(počítá se nejdelší); odstrkovadlo – na čas (tam a zpět); hopsadlo – 
na čas (tam a zpět). 
 
Překážková dráha na čas:  
Kategorie 0 a I – malá hala, kategorie II velká hala.   

Žíněnka (válení sudů přes celou žíněnku), obruč (proběhnout), la-
vička (plížení vpřed po břiše – ruce až na konec lavičky), část švédské 
bedny (tři díly švédské bedny + vršek na sobě přeskočit, přelézt), čtyři 
části set krosu (1. podlézt, 2. přelézt, 3. podlézt, 4. přelézt), lavička 
zavěšená na žebřinách (vylézt po žebřinách a sjet po lavičce v sedě 
popředu dolů), tunel prolézt, slalom, cíl. 

Lída Robová, cvičitelka
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Vítání prvňáčků hrádeckých základních škol
Prázdniny skončily a děti se opět vrátily do lavic svých základních škol. 
V letošním roce žáci ZŠ Loučná museli opustit svoji budovu a budou 
se po celý rok učit na různých místech města.Důvodem je plánovaná 
kompletní rekonstrukce a modernizace jejich školy.  

Jako tradičně, i tentokrát starosta města Pavel Farský spolu s místo-
starostou Jaroslavem Poláčkem přivítali nové prvňáčky hrádeckých 

škol. V pondělí 2. září se sešli v obřadní síni Městského úřadu. Celkem 
devadesát osm žáků bylo rozděleno do dvou skupin. Budoucí prv-
ňáčky doprovázely jejich učitelé, rodiče i prarodiče. Jako první byli 
uvítaní žáčci Základní školy Lidická a Základní školy Loučná, po nich 
následovali žáci Základní školy Tomáše G. Masaryka a Základ ní školy 
Donín. 
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